
نزول تورم ژاپن

تورم ژاپن در ماه اکتبر از ۲.۵ درصد به ۲.۳ درصد کاهش یافت. به گزارش ایسنا، بر اساس 
گزارشی که توسط اداره آمار ژاپن منتشر شد، قیمت های مصرف کننده در ژاپن در ماه اکتبر 
پیش بینی های تحلیلگران را شــگفت زده کرد. شاخص کل نسبت به مدت مشابه سال قبل 
۲.۳ درصد افزایش یافت که در مقایســه با شاخص قیمت مصرف کننده ۲.۵ درصدی ثبت 
شده در ســپتامبر، تا حدودی افت متوسطی را نشان داد. اکونومی نوشت، داده های اضافی 
برای ماه نشــان داد که قیمت های مصرف کننده بدون احتساب مواد غذایی تازه و انرژی و 
همچنین همین شــاخص بدون احتســاب مواد غذایی تازه، هر دو نسبت به سال قبل ۲.۳ 

درصد بهبود یافته اند.

سقوط یورو رکورد زد

یورو در برابر دلار به پایین ترین سطح از سال ۲۰۲۲ رسیده است.به گزارش ایسنا، یورو در 
برابر دلار آمریکا تضعیف شد و به پایین ترین سطح خود از دسامبر ۲۰۲۲ رسید.پس از آن 
که داده ها نشــان داد، بخش خصوصی در منطقه یورو در ماه نوامبر به پایین ترین میزان در 
۱۰ ماه اخیر رسیده است، یورو ســقوط کرد.این نتایج هشدار داد که صنعت تولید منطقه 
ممکن اســت در حال سقوط و رکود اقتصادی باشــد.بخش خدمات در آلمان نیز در دوره 
گزارش شــده برای اولین بار از فوریه تضعیف شد و رشد اقتصادی آلمان در سه ماهه سوم 
رشــد متوسطی را تجربه کرد که نتوانست انتظارات تحلیلگران را برآورده کند و نگرانی در 
مــورد ثبات بزرگترین اقتصاد منطقــه را افزایش داد.تضعیف ارزش یورو در برابر دلار باعث 
جذابیت بیشــتر طلا برای سرمایه گذاران شــد و قیمت این فلز زرد را به بالاترین حد خود 
رســاند.اکونومی گزارش کرد، یورو ۰.۴۰ درصد نســبت به دلار کاهش یافت و ۱.۰۴۳۴۷ 

تغییر کرد.

نرخ تورم ســالانه برای خانوارهای کشور به ۳۳.۱ درصد رسیده که نسبت به همین 
اطلاع در ماه قبل، ۰.۵ واحد درصد کاهش یافته اســت.به گزارش ایسنا، طبق اعلام 
مرکز آمار در آبان ماه ۱۴۰۳ شــاخص قیمت مصرف کننده خانوارهای کشور به عدد 
۲۷۹.۵ رسیده اســت که نسبت به ماه قبل، ۲.۸ درصد افزایش، نسبت به ماه مشابه 
سال قبل، ۳۲.۵ درصد افزایش و در دوازده ماهه منتهی به ماه جاری نسبت به دوره 
مشابه سال قبل، ۳۳.۱ درصد افزایش داشته است.تورم نقطه به نقطه خانوارهای کشور

منظور از تورم نقطه به نقطه، درصد تغییر عدد شاخص قیمت نسبت به ماه مشابه سال 
قبل می باشــد. در آبان ماه ۱۴۰۳ تورم نقطه به نقطه خانوارهای کشور، ۳۲.۵ درصد 
بوده است؛ یعنی خانوارهای کشــور به طور میانگین، ۳۲.۵ درصد بیشتر از آبان ماه 
۱۴۰۲ برای خرید یک »مجموعه کالاها و خدمات یکسان« هزینه کرده اند. تورم نقطه 

به نقطه آبان ماه ۱۴۰۳ در مقایسه با ماه قبل، ۰.۹ واحد درصد افزایش داشته است.
تورم ماهانه خانوارهای کشورمنظور از تورم ماهانه، درصد تغییر عدد شاخص قیمت، 
نســبت به ماه قبل می باشــد. در آبان ماه ۱۴۰۳ تورم ماهانه خانوارهای کشور برابر 
۲.۸ درصد بوده اســت. تورم ماهانه برای گروه های عمده »خوراکی ها، آشــامیدنی ها 
و دخانیات«، ۳.۶ درصد و بــرای گروه عمده »کالاهای غیرخوراکی و خدمات«، ۲.۵ 
درصد بوده است.منظور از نرخ تورم سالانه، درصد تغییر میانگین اعداد شاخص قیمت 
در یک ســال منتهی به ماه جاری، نسبت به دوره مشابه قبل از آن می باشد. در آبان 
ماه ۱۴۰۳ نرخ تورم سالانه برای خانوارهای کشور به ۳۳.۱ درصد رسیده که نسبت به 
همین اطلاع در ماه قبل، ۰.۵ واحد درصد کاهش یافته است.درصد تغییرات شاخص 

قیمت در دهک های هزینه ای کل کشور در آبان ماه ۱۴۰۳

آغاز واکسیناسیون دام های سنگین 
در خوزستان

واکسیناسیون دام های ســنگین خوزســتان علیه بیماری لمپی اسکین با هدف 
پیشــگیری و کنتــرل این بیمــاری از ۱۵ آبان  آغاز و به مــدت ۴۵ روز ادامه 
خواهد داشــت. در این طرح، واکسیناسیون حدود ۳۰۰ هزار راس دام سنگین 
در خوزســتان انجام خواهد شد. لمپی اســکین، از جمله بیماری های ویروسی 
در دام ســنگین در میان گاومیش، گاو و گوساله اســت که می تواند خسارات 

اقتصادی فراوانی به صنعت دامداری وارد کند.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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به گزارش خبرگزاری مهر، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی قهرمانی تیم ملی فوتبال هفت نفره کشورمان در جام جهانی ۲۰۲۴ را تبریک گفت. 
متن پیام به شرح زیر است: بسم الله الرحمن الرحیم کسب مقام قهرمانی تیم ملی فوتبال هفت نفره کشورمان در رقابت های جام جهانی ۲۰۲۴ اسپانیا که جلوه گر 
توانایی، رشادت و عزت جوانان ورزشکار ایران اسلامی می باشد موجب شادمانی و مباهات گردید. توان یابان سرافرازمان با نمایش توانمندی همراه با اراده و عزم راسخ 
خویش در رویارویی با رقیبان افتخاری ارزشمند و غرورآفرین را برای یک ملت به ارمغان آوردند و ثابت کردند با همت و تلاش می توان به جایگاه های رفیع دست 
یافت. ضمن عرض تبریک این دستاورد درخشان به مردم قدرشناس ایران، بازیکنان، مربیان، کادر فنی، سرپرستان تیم و مجموعه پرتلاش فدراسیون ورزش های 

جانبازان و توان یابان، امیدوارم با استعانت از خداوند متعال همواره شاهد موفقیت های غرورآفرین در عرصه های بین المللی از سوی فرزندان این سرزمین باشیم.
محمدباقر قالیباف

www.sobh-eqtesad.ir

قالیباف قهرمانی تیم ملی فوتبال هفت نفره در جام جهانی را تبریک گفت

info@sobh-eqtesad.ir

رشد قیمت نفت ملایم شد

قیمت نفت در معاملات روز پنج شــنبه بازار آسیا، تحت تاثیر نگرانی سرمایه 
گذاران از تشدید جنگ میان روسیه و اوکراین که رشد ذخایر آمریکا را تحت 
الشــعاع قرار داد، اندکی افزایش یافت. به گزارش ایســنا، بهای معاملات نفت 
برنت با ۱۶ ســنت معادل ۰.۲ درصد افزایش، به ۷۲ دلار و ۹۷ ســنت در هر 
بشکه رسید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۱۶ سنت معادل 
۰.۲۳ درصد افزایش، به ۶۸ دلار و ۹۱ ســنت در هر بشکه رسید. اوکراین روز 
چهارشنبه، یک روز پس از شلیک موشک های ATACMS آمریکا به اهدافی در 
خاک روسیه، موشک های کروز توفان سایه انگلیس را به سمت روسیه شلیک 
کرد؛ این موشک ها، جدیدترین سلاح غربی است که اوکراین اجازه یافته است 
علیه روسیه اســتفاده کند. مســکو اعلام کرده است که استفاده از سلاح های 
غربی برای حمله به اعماق خاک این کشــور، به منزله تشدید شدید درگیری 
خواهــد بود. کی یف می گوید به توانایی دفاع از خــود از طریق ضربه زدن به 
پایگاه های پشــت جبهه روسیه که برای پشتیبانی از عملیات نظامی استفاده 
می شوند، نیاز دارد. تحلیلگران شرکت مالی آی ان جی در یادداشتی نوشتند: 
برای نفت، این ریســک وجود دارد که اوکراین، زیرساخت های انرژی روسیه 
را هدف قرار دهد و همزمان، ریســک دیگــر، ابهام در خصوص نحوه واکنش 
روسیه به این حملات است. به گفته تحلیلگران جی پی مورگان، مصرف نفت 
در هفته گذشــته، به کمک تقاضای بهتر سفر در آمریکا و هند، بهبود یافت 
و همچنین هند، رشد قابل توجهی در تقاضای صنعتی نشان داد. تحلیلگران 
این بانک، در یادداشــتی، برآورد کردند تقاضای جهانی برای نفت در ۱۹ روز 
نخســت نوامبر، به ۱۰۳.۶ میلیون بشکه در روز خواهد رسید که ۱.۷ میلیون 
بشکه در روز نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش یافته است. اما عاملی که 
رشد قیمت نفت را محدود کرد، افزایش ۵۴۵ هزار بشکه ای ذخایر نفت خام 
آمریکا، به ۴۳۰.۳ میلیون بشکه در هفته منتهی به ۱۵ نوامبر بود که فراتر از 
پیش بینی تحلیلگران از رشد ۱۳۸ هزار بشکه ای ذخایر در نظرسنجی رویترز 
بود. همچنین بر اســاس گزارش اداره اطلاعات انرژی آمریکا، ذخایر بنزین در 
همین مدت، بیش از میزان مورد پیش بینی، افزایش یافت و ذخایر سوختهای 
تقطیری هم رشد بیش از حد انتظاری داشت. شرکت اکوئینور نروژ اعلام کرد 
میدان نفتی یوهان اسوردراپ پس از توقف تولید به دلیل قطعی برق، تولید در 
ظرفیت کامل را ازســرگرفته است که به عرضه به بازار اضافه می کند. در این 
بین، سه منبع آگاه در اوپک پلاس اظهار کردند: این گروه ممکن است به دلیل 
تقاضای ضعیف جهانی برای نفت، در نشست اول دسامبر، دوباره افزایش تولید 
را عقب بیندازند. اوپک پلاس که حدود نیمی از نفت جهان را تولید می کند، 
در ابتدا تصمیم داشــت با افزایش تدرجی عرضه در سالهای ۲۰۲۴ و ۲۰۲۵، 
روند محدودیت عرضه خود را معکوس کند. بر اســاس گزارش رویترز، آژانس 
بین الملــلی انرژی )IEA( در گزارش هفته گذشــته خود اعلام کرد حتی اگر 
کاهش اوپک پلاس همچنان پابرجا بماند، عرضه نفت در سال ۲۰۲۵ از تقاضا 
بیشــتر خواهد شد زیرا افزایش تولید از ســوی آمریکا و سایر تولیدکنندگان 

خارجی، از تقاضای راکد، پیشی گرفته است.

پوند سقوط کرد

پوند استرلینگ در برابر دلار به پایین ترین میزان خود در ۶ ماه گذشته رسید.
به گزارش ایســنا، پوند انگلیس ســقوط کرد و به پایین ترین سطح خود در 
برابر دلار آمریکا از اواســط ماه مه رسید.این کاهش پس از انتشــار داده های 
خرده فروشی در بریتانیــا رخ داد که کمتر از حد انتظار بود و ظاهرا نگرانی ها 
را در مورد ثبات اقتصادی این کشور افزایش داد.خرده فروشی ضعیف تر از حد 
انتظار نشــان داد که قدرت مخارج مصرف کننــده در بریتانیا به اندازه ای که 
تحلیلگران انتظار داشتند رشد نکرده است.این نتایج نشان می دهد که کاهش 
نرخ بهره و حفظ سیاســت در ماه سپتامبر تاثیر محدودی بر افزایش هزینه ها 
در میان مردم داشــته است.بیزنس نوشت، پوند استرلینگ در برابر دلار ۰.۳۰ 
درصد کاهش یافت و در ســاعت ۸:۱۰ صبح روز جمعه )۲۲ نوامبر( به وقت 

اروپا در ۱.۲۵۵۵۳ معامله شد.

سخنگوی رزمایش عملیاتی شهدای امنیت خبر داد

دستگیری یا تسلیم ۶۲ 
تروریست در شرق کشور

ســخنگوی رزمایش عملیاتی شــهدای امنیت از دســتگیری یا تســلیم ۶۲ 
تروریست در شــرق کشور خبر داد.به گزارش ایسنا، سردار شفائی سخنگوی 
رزمایش عملیاتی شهدای امنیت اعلام کرد: رزمایش عملیاتی شهدای امنیت 
قرارگاه قدس نیروی زمینی ســپاه پاسداران از ۵ آبان که شروع شد، همچنان 
ادامه دارد آن هم بر حســب ضرورتی که ایجاد شد.شفائی یادآور شد: معمولا 
در رزمایش ها هدف اصلی، ارتقاء ســطح آمادگی های یگان های عمل کننده یا 
سازمان رزمایش خیلی استمرار ندارد و معمولًا محدود به یک دوره کوتاه یک 
هفته تا ۱۰ روز می شوداما تفاوتی که این رزمایش با رزمایش های گذشته دارد، 
در کنار هدف اســاسی ارتقاء ســطح آمادگی ها، موضوع پاکسازی هم در نظر 
گرفته شده است.سخنگوی رزمایش شهدای امنیت با اشاره به شهادت جمعی 
از نیروهای فراجا در ۵ آبان حین ارائه خدمت، اظهار کرد: برحســب شرایط، 
فرمانده نیروی زمینی ســپاه تدبیر کردند که سازمان رزم رزمایش در منطقه 
اســتقرار پیدا کند و به اقتضای شرایط توســعه یابد. البته ما در همه گستره 
اســتان هنوز رزمایش نداریم. قبلًا هم اعلام کردیم در گام اول در شــهرهای 
زاهدان و تفتان و بخشی از خاش بودیم و بنا به وضعیت توسعه پیدا کردیم به 
شــهرهای نیک شهر و قصرقند و راسک و سربازکلاد و بخشی از مهرستان که 

فعلًا در همین جغرافیا هستیم.

گزیده خبر

عراقچی: رژیم صهیونی با چراغ سبز غربی ها جنایت می کند

اعزام هیات تجاری ایرانی به 
نمایشگاه نانو ژاپن ۲۰۲۵

ریزش ناگهانی اقتصاد منطقه یورو

ســتاد توسعه فناوری های نانو و میکرو با همکاری سازمان توسعه همکاری های علمی و فناورانه بین المللی، 
از اعزام هیات تجاری ایرانی به نمایشگاه بین المللی Nano Japan ۲۰۲۵ حمایت می کند.به گزارش ایسنا، 
نمایشــگاه بین المللی نانوی ژاپن از ۲۹ تا ۳۱ ژانویه ۲۰۲۵ )۹ تا ۱۲ بهمن ۱۴۰۳( در مرکز نمایشــگاهی 
Tokyo Bigsight  – در کشــور ژاپــن برگزار می شــود و حوزه هــای صنعتی مختلــفی از جمله نانومواد، 
نانودســتگاه ها، نانوســاختارها، اندازه گیری و آنالیز ســاختارهای نانویی، همگرایی و کاربرد فناوری نانو در 

صنایع پیشرفته و محصولات کاربردی را پوشش می دهد........

آغاز عرضه محصولات سایپا از هفته دوم آذرماه، 
مشتریان جدید امکان ثبت نام خواهند داشت

طلای جهانی دلار را شکست داد

رئیس اتاق مشــترک ایران و عراق مطرح کرد

با هدف  عراق  در  کنسرسیوم های سه گانه  ایجاد 
ایران بازار صادراتی  ساماندهی 
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با کاهش ۰.۵ واحد درصدی

نرخ تورم سالانه آبان ماه ۳۳.۱ درصد شد
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گزیده خبر

دریادار ایرانی: به زودی 
زیردریایی های جدید به ارتش 

الحاق می شود
فرمانــده نیروی دریــایی ارتش گفت: در 
حوزه زیر ســطحی هم در حال ســاخت 
زیردریایی هایی هســتیم که به زودی هم 

الحاق هایی در این حوزه خواهیم داشت.
بــه گزارش خبرنــگار مهر، امیــر دریادار 
شهرام ایرانی فرمانده نیروی دریایی ارتش 
در نشست خبری که برای گرامیداشت ۷ 
آذر ماه برگزار شد طی سخنانی اظهار کرد: 
رژیم صهیونیستی در میدان نبرد کودکان، 
زنان و غیر نظامیان و اصحاب رسانه را به فجیع ترین شکل ممکن به شهادت می رساند 
و ما این اقدام غیر انسانی را محکوم می کنیم.وی در ادامه با اشاره به اقدامات نیروی 
دریایی ارتش در اجرای سیاســت های کلی دریا محور گفت: نیروی دریایی ارتش و 
فرزندان ملت ایران در نیروی دریایی آمادگی مشارکت و نقش آفرینی در این عرصه 
را دارند و امیدوارم مجلس و دولت انقلابی از ظرفیت های عظیم نیروی دریایی ارتش 
استفاده کنند.وی افزود: امروز جهان با چالش های بیشتری در حوزه دریا روبرو شده 
حراســت و پاسداری از منافع کشــور در دریاها و اقیانوس ها و تأمین امنیت خطوط 

مواصلاتی در زمان صلح و جنگ نیازمند داشتن نیروی دریایی قدرتمند است.
دریادار ایرانی افزود: اجرای صحیح سیاســت های دریامحور در مسیر تمدن ســازی 
دریایی ایران اسلامی نقش بسیار مهمی خواهد داشــت و همرزمانم آمادگی هرگونه 
مشــارکت و نقش آفرینی در این عرصه مهــم را دارند و امیدواریم مجلس انقلابی و 
دولــت محترم از ظرفیت های بالقوه موجود در این نیروی راهبردی اســتفاده کنند.

فرمانــده نیروی دریایی ارتش گفــت: ایران عزیزِ ما برای قــرار گرفتن در تراز یک 
کشور تمدن ســاز دریایی اسلامی با تقویت مؤلفه های قدرت دریایی خود با رویکرد 
صلح طلبانه مؤلفه های نظام بین الملــل را با قدرت دنبال می کند. یکی از عرصه های 
غیر قابل اغماض با توجه به موقعیت جغرافیای سیاسی کشــورمان در منطقه غرب 
آسیــا، میزان بازدارندگی جمهوری اسلامی ایران در عرصه دریایی اســت.وی گفت: 
قدرتی که تنها به توانمندی عملیاتی دریایی در جنگ خلاصه نمی شود بلکه کنترل 
تجارت بین الملل، توانایی بهره برداری و کنترل منابع اقیانوسی، بهره گیری از قدرت 
اقتصادی دریایی به عنوان ابزار دیپلماسی و نفوذ سیاسی را شــامل می شود.دریادار 
ایــرانی عنوان کرد: امروزه که جهان با چالش های بیشــتری در دریا از قبیل قاچاق، 
دزدی و تروریســم دریایی در شریان های تجارت جهانی و اختلافات درباره حاکمیت 
آب های بین المللی روبرو شــده است.فرمانده نیروی دریایی ارتش، گفت: حراست و 
پاســداری از منافع کشــور در محدوده آب های ساحلی، سرزمینی، منطقه نظارت و 
منطقه ویژه اقتصادی و همچنین برقراری تأمین خطوط مواصلاتی و حفظ امنیت آب 
راه ها در زمان صلح و جنگ و جاری ســاختن قوانین، مستلزم داشتن قدرت دریایی 
در تراز منطقه ای و بین المللی اســت.وی افزود: این نیازمندی زمانی بیشتر به چشم 
می آید که رصد ناوگروه های غیر بومی طی سال های متمادی نشان می دهد در منطقه 
به دنبال برهم زدن توازن قوایی هســتند. زیرا با اعمال حاکمیت دریایی ایران عزیز، 
منافع آنها به چالش کشیده شــده است.دریادار ایرانی با بیان اینکه بدون شک نظم 
جهــانی لیبرال )آمریکا( محــور در حال حاضر جای خود را به نظم چند قطبی داده 
است، خاطرنشــان کرد: از پیامدهای این نظم جدید شکل گیری ائتلاف ها و نمایش 
قدرت توسط قدرت های نوظهور است.وی افزود: در این بین جمهوری اسلامی ایران 
با گفتمان مقاومت و با شــعار صلح و دوستی جهت جانمایی و نمایش توانمندی از 
جایگاه خود در دوران گذار نظم جدید بین المللی است که این امر خود یک نشانه از 
بی نهایت نشــانه های تضعیف هژمونی آمریکا و عبور جهان به نظام چند قطبی است 
و ایران عزیز بهره برداری لازم از پنجره ایجاد شــده بــرای جانمایی جایگاه خود را 
انجام خواهد داد و نیروی دریایی راهبردی ارتش در این حوزه نقش آفرینی لازم را به 
درستی انجام خواهد داد.فرمانده نیروی دریایی ارتش خاطرنشان کرد: دشمنان باید 
بدانند و بفهمند که کشــور ایران و تک تک ایرانی ها هرگز منزوی نمی شوند و ایران 
اسلامی و ایرانی انزوا گریز و تحریم ناپذیر است.وی برگزاری مراسم بزرگداشت هفتم 
آذر با حضور کشورهای دوست و همایش طب دریا به صورت بین المللی و برگزاری 
رزمایــش مرکب دریایی در انتهای ســال را از جمله برنامه هــای بین المللی نیروی 
دریایی ارتش اعلام کرد و گفت: در رزمایش مرکب تعداد کشورهای بیشتری شرکت 
خواهند داشــت و بخش های جدیدی نیز به آن اضافه خواهد شــد.وی همکاری با 
کشــورهای مختلف را یکی از برنامه های نیروی دریایی ارتش اعلام کرد و گفت: ما 
در عرصه دریا با کشــورهای بسیاری همکاری داریم و شرایط گسترش همکاری با 
سایر کشــورها نیز وجود دارد.امیر ایرانی با اشاره به اقدامات انجام شده در نیروی 
دریایی برای پیشــرفت در عرصه های مختلف گفت: نیروی دریایی ارتش توانسته 
اضلاع مختلف تهدید و تحریم را خنثی کند و در مسیر پیشــرفت ایران قوی گام 

بر دارد.
فرمانده نیروی دریایی ارتش اظهار داشــت: معتقدیم ایران قوی با مشــارکت تک 
تک ایرانیان محقق خواهد شد. رزمندگان نداجا با اراده پولادین با تعقیب الگوهای 
راهبردی در تلاش هستند بیش از پیش اقتدار نظام اسلامی را به جهان ارائه کنند.

فرمانده نیروی دریایی ارتش عنوان کرد: اجرای صحیح سیاســت های توسعه دریا 
محور در مسیر تمدن ســازی ایرانی اسلامی نقش مهمی خواهد داشت و امیدوارم 
مجلس انقلابی و دولت محترم از ظرفیت نیروی دریایی ارتش در این مسیر استفاده 
کنند.وی عنوان کرد: یکی از موضوعات، مهم بازدارندگی کشــور در عرصه دریایی 
و اقیانوسی اســت و این موضوع فقط به توانایی نظامی خلاصه نمی شود بلکه بهره 
گیری از قدرت اقتصادی دریایی به عنوان ابزار دیپلماسی را نیز شــامل می شــود.

دریادار ایرانی گفت: حراســت از منافع کشور در محدوده آب های ساحلی و آزاد و 
بر قراری امنیت خطوط کشــتیرانی در زمان صلح و جنگ مســتلزم داشتن قدرت 
دریــایی در تراز منطقه ای و بین المللی اســت.فرمانده نیروی دریایی ارتش اظهار 
داشت: جمهوری اسلامی ایران با گفتمان مقاومت و با شعار صلح و دوستی در نظم 
چند قطبی در حال ایفای نقش و بهره برداری لازم از جایگاه خود اســت و نیروی 
دریایی ارتش در این مسیر اقدامات لازم را انجام خواهد داد. دشمنان بدانند ایران 
هرگز منزوی نمی شود و ایران ایرانی انزوا گریز است.وی تصریح کرد: ما برای تداوم 
حضور در دریا در همه حوزه ها تلاش می کنیم. برای این امر به روزرسانی شناورها، 
تقویت پایگاه های شــناوری در عمق اقیانوس ها برای پاســخگویی به تمام نیازها 
در دستور کار اســت و در حوزه زیرسطحی هم در حال ســاخت زیردریایی هایی 
هســتیم که به زودی هم الحاق هایی در این حوزه خواهیم داشــت.فرمانده نیروی 
دریایی ارتش عنوان کرد: در حوزه موشــکی هم امروز از تنوع خوبی برخورداریم و 
برد بیش از ۱۰۰۰ کیلومتــر را در اختیار داریم. در حوزه جنگ الکترونیک هم به 
توانایی خــوبی رسیده ایم که به آن افتخار می کنیم.دریادار ایرانی عنوان کرد: وارد 
ساخت شــناورهای سنگین تر از کلاس موج شده ایم و دو فروند از این شناورها در 
حال ســاخت است که در زمان لازم اطلاع رسانی در این باره صورت خواهد گرفت. 

همچنین به دنبال برگزاری گشت مشترک دریایی با همسایگان هستیم.

عباس عراقچی در گفتگو با المیادین گفت: رژیم صهیونی از کشــورهای غربی بخصوص 
امریکا چراغ ســبز و چک ســفید امضا دریافت کرده است تا دست به هر اقدام و جنایتی 
کــه می خواهد بزند.به گــزارش خبرگزاری مهر، سید عباس عراقــچی وزیر امور خارجه 
کشــورمان در گفتگوی اختصاصی با شبکه المیادین گفت: منطقه در شرایط خاصی قرار 
گرفته اســت و تعرضات رژیم صهیونیستی همچنان ادامه دارد و این احتمال وجود دارد 
که درگیری ها به همه کشــورهای منطقه کشیده شــود. بنابر این نیاز زیادی به رایزنی 
و مشــورت کشورهای منطقه که نگران گســترش درگیری ها هستند، وجود دارد.در دو 
ماه گذشــته مشورت های جدی با کشــورهای منطقه داشــته ایم. من هم دیدارهایی با 
برخی مســئولان از دیگر کشورها داشتم. مسئولان دیگر جمهوری اسلامی هم به برخی 
کشــورهای منطقه ســفر کرده اند. علاوه بر این، میزبان تعدادی از مسئولان کشورهای 
منطقــه بودیم کــه آخرین آن وزرای خارجه ســوریه و قطر و هیــات روس بودند. این 
دیدارها نشــان دهنده میزان نگرانی کشــورهای منطقه و جامعه بین الملل از تعرضات 
رژیم صهیونیســتی و سیاست های خصمانه این رژیم و رویکرد جنایتکارانه آن در منطقه 
اســت. به همین علت کشــورهای منطقه درصدد مهار این سیاست جنایتکارانه هستند.

منطقــه در هالــه ای از آتش قرار گرفته اســت، این وضع را چگونــه توصیف می کنید و 
نقــش دیپلماسی در این میان چیســت؟عراقچی در پاســخ گفت: ایــن توصیف صحیح 
اســت. معتقدم که با تهدیدی بزرگ از ســوی رژیم صهیونیستی مواجه هستیم. در ۱۳ 
ماه گذشــته و از زمان حمله به لبنان دیده ایم کــه این رژیم از نقض قوانین و معاهدات 
بین المللی و قوانین و قواعد انســانی ابایی ندارد. این رژیم متاسفانه از کشورهای غربی 
بخصوص امریکا چراغ ســبز و چک ســفید امضا دریافت کرده است تا دست به هر اقدام 
و جنایــتی که می خواهد بزند، بنابر این نگرانی کشــورهای منطقه از تکرار جنایت هایی 
که در غزه رخ داده، در مناطق دیگر بجاســت. اکنون فرصت مهمی در برابر کشــورهای 
منطقه وجود دارد تا با مشــورت، مواضع خود را یکسان کنند و یکصدا شوند. دیدیم که 
بعد از وعده صادق ۲ چگونه کشــورهای منطقه همبستگی خود را با ایران اعلام کردند. 
من فکر می کنم که کشــورهای منطقه هوشیارتر از گذشته شده اند.شما در ایران با توجه 
به اینکه مســتقیماً در برابر اســرائیل قرار گرفته اید و می بینیم کــه این درگیری ها در 
چارچوب منظم رخ می دهد، آیا درگیری ها از این چارچوب خارج می شــود؟وزیر خارجه 
کشــورمان با اشاره به جنایات صهیونیست ها گفت: ما در ماه های گذشته تحولات منطقه 
را به دقت زیر نظر داشته ایم. در این مدت رژیم صهیونیستی تلاش کرد با تحریک ایران 

آن را به جنگ منطقه ای بکشــد که در پی آن طرف های دیگر هم وارد جنگ می شدند. 
این رژیم با این کار می توانســت جنگ را گسترش دهد، اما ما با هوشیاری عمل کردیم 
تــا در دام این رژیم نیفتیم. آخرین بار، این رژیم صهیونیســتی بــود که به ایران حمله 
کرد، بنابر این پاســخ حق ماست و جمهوری اسلامی ایران پاسخ این هجوم را به عنوان 

یک اقدام قانونی انجام خواهد داد. این پاســخ حتمی است.
عباس عراقچی در پاســخ به احتمال وقوع عملیات وعده صادق ۳ گفت: پاســخ به تجاوز 
رژیم صهیونیســتی قطعی و حتمی اســت، اما اینکه چگونه، کی و تحت چه شــرایطی 
انجام شــود، بســتگی به شرایط مناسبی دارد که برای پاســخ نیاز است. ما با هوشیاری 
عمــل می کنیــم، ما نه عجله می کنیم و نــه کار را به تاخیر می اندازیــم. عملیات وعده 
صادق ســه همان گونه کــه جمهوری اسلامی وعده داد، عمــلی خواهدمجری المیادین 
در ادامه از احتمال حمله به تاسیســات هســته ای ایران پرسیــد و گفت: گفتید که در 
قبال تحولات منطقه بر اســاس هوشیــاری و عقلانیت تعامل می کنید، اما برخی با افکار 
جنون آمیز مانند لیندسی گراهام ســناتور جمهوری خواه آمریکا از اســرائیل خواســت 
تاسیســات هســته ای ایران را هدف قرار دهد؟عباس عراقچی گفــت: فکر می کنم این 
ادعاها غیرواقعی هســتند. همه می دانند که ســامانه دفاع هوایی ما چگونه است. حمله 
به تاسیســات هسته ای ایران یک اشــتباه بزرگ خواهد بود. همانگونه که گفتیم، موضع 
ما ثابت اســت و اگر رژیم صهیونیســتی به تاسیسات هســته ای ما حمله کند، ما مقابله 
بــه مثل خواهیم کرد. فکر نمی کنم این رژیــم چنین اقدام دیوانه واری انجام دهد، زیرا 
به خوبی می داند که پاســخ ما چگونه خواهد بود.مجری المیادین پرسید: به نظر شــما 
چرا اســرائیل به کشــورتان تعرض کرد؟وزیر خارجه کشــورمان با اشاره به پیروزی های 
نیروهای مقاومت گفت: اســرائیل بــه خوبی می داند که تهدید وجــودی آن در منطقه 
جمهــوری اسلامی ایران اســت و مقاومت برخلاف آنچه این رژیــم گمان می کند، فقط 
گروه های رزمنده و نیروها و فرماندهان نیســتند بلکه مقاومت یک تفکر و مکتب فکری 
اســت که دارای پایگاه اجتماعی بزرگی است که بر مبنای مبارزه با استکبار و زورگویی 
و ســلطه بنا شده است و برای تحقق عدالت می جنگد. رژیم صهیونیستی فکر کرده است 
که می تواند با هدف قرار دادن رهبران و مســئولان مقاومت با تفکر مقاومت مقابله کند. 
جمهوری اسلامی ایران نقش بســزایی در ایجاد و تقویت این تفکر داشته است. به همین 
علت رژیم صهیونیســتی جمهوری اسلامی ایران را دشــمن درجــه یک خود در منطقه 
می دانــد. اما باید بداننــد که تفکری در منطقه وجود دارد که بــا رفتارهای جنایتکارانه 

آن ها مخالفند.عراقچی در پاسخ به پرسی درباره سفر به بیروت گفت: سفر من به بیروت 
در زمان حســاسی رخ داد. دقیقاً بعد از شــهادت سید هاشــم صفی الدین بود و هدف 
اصلی آن اعلام حمایت کامل ما از مقاومت بود. همان گونه که قبلًا از آن دفاع کرده ایم. 
اعلام کردیم که در این شــرایط آن را تنها نمی گذاریــم و در آینده هم با همه ابزارهای 
ممکــن از ان دفاع خواهیم کرد. چگونه مقاومت را رهــا کنیم؟ ما از ابتدا از آن حمایت 
کرده ایــم و همچنان حمایت می کنیم. حمله به لبنان نشــأت گرفته از خوی وحشیگری 
و توســعه طلبی رژیم صهیونیستی است. برخی اشــتباهات امنیتی منجر به وارد آمدن 
خســارت هایی به حزب الله شد، اما حقیقت این اســت که هرچند حزب الله رهبرش را 
از دســت داد، اما ایــن جنبش با رفتن رهبر آن یا تخریــب حومه جنوبی بیروت از بین 
نمی رود. این حتی باعث نمی شــود که حزب الله تسلیم شــود بلکه همانگونه که دیدیم، 
حزب الله شــرایط خــود را بهبود بخشید و امروز بیش از پیش بــر مقاومت اصرار دارد. 
دوســتان ما در حزب الله می دانند که جمهوری اسلامی ایران همیشه با تمام امکاناتش 
در کنار این جنبش بوده است و خواهد بود. این ادعا که ایران حزب الله را تنها رها کرده 

اســت، در چارچوب جنگ روانی مطرح می شود که رسانه های غربی به راه انداخته اند.
مجری المیادین درباره وضعیت محور مقاومت پرسید: فکر می کنید امروز محور مقاومت 
ســخت ترین امتحان خود را پس می دهد؟ عملکرد مقاومــت در لبنان را چگونه ارزیابی 

می کنید و همچنین عملکرد خودتان را به عنوان نخســتین حامی محور مقاومت.
وزیر خارجه کشــورمان در پاســخ گفت: به اعتقاد من مقاومت در لبنان یک موجودیت 
مســتقل با پایگاه مردمی گســترده دارد. ما فقط از آن حمایــت می کنیم و به مقاومت 
و مبــارزه ملت هــا ایمان داریم و از این تفکــر برای رسیدن ملت ها بــه آزادی حمایت 
می کنیم. این را همه باید بدانند، یک واقعیت سیاسی هم این اســت که حزب الله حضور 
چشــمگیری در عرصه سیاسی و اجتمــاعی و فرهنگی لبنــان دارد. این واقعیتی 
اســت انکارناپذیــر. ما اطمینان داریــم که حزب الله فعالیت سیــاسی و اجتماعی 
خــود را مانند قبل از ســر خواهــد گرفت و توانــش را بهبود خواهــد بخشید. ما 
یقیــن داریم که حــزب الله به جایگاه بالاتــری در لبنان و منطقــه خواهد رسید.

در ادامه آقای عراقچی در پاســخ به سئوالی درباره سفر فرســتاده ویژه آمریکا به 
منطقــه گفت: تحــرکات آمریکا در لبنان و منطقه بــا هدف رسیدن به توافق آتش 
بس اســت. فرســتاده آمریکا پیش نویس توافقنامه ای را آورد و پاســخ حزب الله و 
جنبــش امل را دریافت کــرد. مذاکرات جدی و مهم بود و پاســخ لبنان به آمریکا 
داده شــد. آمریکا این ملاحظات را دیده و باید دید که آیــا قبول می کند یا خیر.

مــا دائماً با برادرانمــان در لبنان و با نبیــه بری در تماس هســتیم. مذاکرات را 
دولــت لبنان و نبیه بری مدیریــت کردند. ما در جمهــوری اسلامی هر تصمیمی 
را کــه دولت لبنان و برادرانمــان در لبنان اتخاذ کنند، حمایــت می کنیم. آنها بر 
اســاس منافع ملی خود تصمیم خواهند گرفت. ما در جمهوری اسلامی امیدواریم 
آتش بس صورت بگیرد و جنایات رژیم صهیونیســتی پایان یابد.شــما درباره توقف 
ســریع درگیری ها خوشــبین هســتید؟وزیر خارجه ایران گفت: هــر کمکی که از 
دســتمان برآید انجام می دهیم. درســت اســت که به رژیم صهیونیســتی اعتماد 
نداریــم، اما مانعی برای رسیدن بــه توافق آتش بس در غــزه و لبنان نمی بینیم. 
هر تصمیم در این باره اتخاذ شــود، از آن حمایــت می کنیم. تلاش ها برای توقف 
جنگ در غزه هم بصورت فشــرده ادامه دارد، اما تاکنون به نتیجه نرسیده اســت 
و اعتقاد دارم که رژیم صهیونیســتی برای توقف جنگ در غزه جدی نیســت، زیرا 
آتش بس بین این رژیم و حماس به معنای شکســت شــدید و رســوایی اســرائیل 
اســت که غزه را اشغال کرده و بیش از ۵۰ هزار نفر را کشته و صدها هزار زخمی 
بر جای گذاشــته و نتوانسته اســت به هیچیک از اهدافش برسد. حماس همچنان 
وجود دارد و به اشــغالگران حمله می کند. بنابر این توافق آتش بس یعنی شکست 
بزرگ اســرائیل که همه تلاش ها برای آتش بس را از بین برده اســت. جامعه بین 
الملل و کشــورهای غربی که شعار حقوق بشر ســر می دهند باید فشار بیشتری بر 
ایــن رژیم جنایتکار وارد کند تا کشــتار در غزه را تمام کند. دیدیم که چگونه ۱۰ 
کشــور عضو شــورای امنیت به قطعنامه توقف جنگ در غزه رای دادند، اما آمریکا 
با آن مخالفت کرد. امیدواریم فشــارهای بین المللی بتواند رژیم صهیونیســتی را 

مجبــور به توقف جنگ و توقــف جنایاتش در غزه کند.

جمهوری  دائــم  نماینده  و  ســفیر 
ســازمان های  نزد  ایــران  اسلامی 
بین الملــلی مســتقر در وین گفت: 
برای دستیابی به یک راه حل پایدار 
و همکاری های  از طریــق گفتگــو 
هستیم. مثبت  تعامل  آماده  سازنده 

محسن  مهر،  خبرگزاری  گزارش  به 
نذیــری اصل طی ســخنانی خروج 
غیرقانونی  و  دلیــل  بی  یکجانبــه، 
آمریــکا از برجــام را علــت اصلی 
توصیف  توافق  ایــن  فعلی  وضعیت 
)وین(  مذاکــرات  گفــت:  و  کــرد 

قــرار بود به ادامــه تحریم های یکجانبــه غیرقانونی ایالات متحده علیــه ایران پایان 
دهــد و راه را برای اجرای کامل و موثر برجام توســط همه شــرکت کنندگان هموار 
کنــد. اما ناکامی ایالات متحده در تغییر مسیر و ادامه سیاســت فشــار حداکثری به 
تضعیــف فضای لازم برای به نتیجه رســاندن مذاکرات شــد. بنابرایــن، اگر برخی از 
اعضای شــورا در رابطه با اجرای برجام ســوالاتی را مطرح می کنند، آمریکا در مورد 
تعهدات ایران ذیل این ســند حرفی برای گفتن ندارد، زیرا این کشــور از هیچ تلاشی 
بــرای از بین بردن این توافق دریغ نکرده اســت.وی افزود: رئیس جمهور پزشــکیان 
و وزیــر امور خارجه ایــران اعلام کرده اند که جمهوری اسلامی ایران آماده اســت تا 
گام های جبرانی قانونی خود را به عقب برگرداند، مشــروط بــر اینکه لغو موثر و قابل 
راســتی آزمایی تحریم های غیرقانونی آمریکا انجام شــود و همه مشارکت کنندگان در 
برجــام به اجرای کامل و مؤثر تعهدات خود ادامه دهند. ســفیر کشــورمان بر همین 
اســاس به طرف های غربی توصیه کرد که مسیر شکســت خورد گذشــته را »که قبلًا 
تجربه کرده اند تکرار نکنند«وی ســپس مواضــع و اقدامات تروئیکای اروپایی را مغایر 
روح و متــن برجام توصیف و تحریم های اخیر علیه شــرکت کشــتیرانی و هواپیمایی 
جمهــوری اسلامی ایران را بشــدت محکوم کــرد و گفت: این اقدامات نقض آشــکار 
برجام و قطعنامه ۲۲۳۱ شــورای امنیت سازمان ملل اســت. ما این اقدامات را مغایر 
با الزاماتی می دانیم که زیربنای هرگونه تعامل احتمالی در آینده اســت.نذیری اضافه 
کرد: این نوع اقدامات نشــان می دهد این کشــورها برخلاف آنچــه ادعا می کنند که 
مشــتاق تعامل برای احیای برجام هســتند، از هیچ تلاشی برای از بین بردن مسیری 

کــه درباره آن توافق کرده ایم دریغ نمی کنند.
ســفیر کشورمان ضمن ســرزنش تروئیکا که از یک سو با ارســال نامه های مختلف به 
شورای امنیت، چشم خود را بر عامل اصلی وضع موجود برجام بسته و عمداً اطلاعات 

نادرســت در مورد تعهدات ایران ذیل این توافق 
منتشــر می کنند و از سوی دیگر با وارونه جلوه 
دادن واقعیت هــا خواهان اجرای برجام توســط 
ایران هســتند، تصریح کرد که گام های جبرانی 
ایران در برجام، »مطابق با حقوق ذاتی آن طبق 
بندهــای ۲۶ و ۳۶ این توافــق و در واکنش به 
از برجام، همراه  ایالات متحده  خروج غیرقانونی 
با ناتوانی تروئیکا در اجــرای تعهدات خود بود. 
ایــن واقعیت آشــکار بــه هیچ وجــه نمی تواند 
مبنایی برای تروئیــکا برای خودداری از اجرای 
بی اعتنایی  باشــد.« وی همچنین  تعهدات خود 
تروئیــکای اروپا به تعهــدات خود در زمینه رفع 
تحریم های موشــکی علیه ایران را که باید در چارچــوب بندهای غروب آفتاب برجام 
برداشــته می شــد، اقدامی غیرقانونی و مصــداق دیگری از عدم اجــرای قابل توجه 
تعهــدات آنها در نقض برجام و قطعنامه ۲۲۳۱ شــورای امنیت ســازمان ملل متحد 
دانســت و گفت: باید تاکید کرد که برنامه موشکی ایران طبق اعلام دبیرخانه سازمان 
ملل دیگر مشــمول محدودیت های شــورای امنیت نخواهد بود. این کشــورها نه تنها 
عمداً تعهــدات داوطلبانه را با تعهــدات قانونی درهم می آمیزنــد، بلکه نهایت تلاش 
خــود را برای پنهان کــردن یک واقعیت کاملًا واقعی انجام دادنــد و آن اینکه برجام 
دارای شــرکت کنندگان دیگر و همچنین ضمیمه هایی اســت کــه باید بدون تأخیر 
بیشتر توســط آن شرکت کنندگان اجرا شــوند. نذیری در بخش دیگری تصریح کرد 
که بیانیه مشــترک ۴ مــارس درباره توافقات ایران و آژانــس بین المللی انرژی اتمی 
بــرای حل وفصل تمام مســائل پادمانی باقی مانده، »نباید به گونه ای تفسیر شــود که 
این بیانیه مشــترک جایگزین تعهدات قانونی موافقتنامه پادمان جامع است.«ســفیر 
کشــورمان با اشــاره به اینکه ایران طی دو ماه گذشته با خویشــتن داری، از هرگونه 
اقدامی که ممکن ایســت مسیــر تلاش ها برای احیای برجــام را پیچیده کند پرهیز 
کرده اســت، تصریح کرد کــه طرف های اروپایی عضــو برجام نه تنها اقــدام متقابل 
صورت نداده که مسیر تقابــل را انتخاب کرده اند.وی تاکید کرد: گفت وگو و همکاری 
ســازنده برای دســتیابی به یک راه حل پایدار، به نحوی که همــه نگرانی های اعضای 
برجام به طور یکســان مورد توجه قرار گرفته و راه حل های دوســتانه بررسی شــود، 
ضروری است. نذیری بیان داشت: جمهوری اسلامی ایران برای رسیدن به این هدف، 
در صورتی که سایر طرف ها اراده سیاسی از خود نشان داده و اقدامات لازم را صورت 
دهند، به نحوی که تمام تلاش های انجام شــده در ســه سال گذشــته، از جمله گره 

زدن مذاکرات به موضوعات غیرمرتبط، خدشــه دار نکنند، آماده تعامل مثبت اســت.

اراده تهران برای افزایش سطح روابط 
با پکن

سطح  افزایش  برای  تهران  اراده  به  اشاره  با  چین  و  ایران  پارلمانی  و  دوستی  گروه  رئیس 
روابط با پکن، گفت: انتظار داریم دولت چین نیز به دنبال ارتقای سطح روابط با ایران باشد

به گزارش خبرگزاری مهر، زونگ پی وو، سفیر جمهوری خلق چین در ایران با حضور در مجلس شورای 
اسلامی با روح الله نجابت، رئیس گروه دوستی پارلمانی جمهوری اسلامی ایران و چین دیدار و گفتگو کرد
روح الله نجابت در ابتدای این دیدار گفت: با یک نگاه جدید می توانیم در روابط ایران و چین تحول ایجاد کنیم

رئیس گروه دوستی و پارلمانی ایران و چین با اشاره به اراده تهران برای افزایش سطح روابط 
با پکن، بیان کرد: انتظار داریم دولت چین نیز به دنبال ارتقای سطح روابط با ایران باشد و 
در  چین  سفیر  وو،  پی  زونگ  دیدار،  این  است.در  مشترک  تصمیم  هدف  این  تحقق  لازمه 
کرد  اشاره  راهبردی  روابط  توسعه  و  تعامل  تقویت  بر  کشور   ۲ مجالس  نقش  به  تهران 
چین  داد.سفیر  خبر  پارلمانی  دیپلماسی  حوزه  در  آفرینی  نقش  برای  خود  آمادگی  از  و 
کمیسیون های  از  که  چین  و  ایران  دوستی  گروه  در  فعال  نمایندگان  حضور  از  تهران  در 
تخصصی متنوع و مرتبط با همکاری های بین دو کشور هستند ابراز خشنودی کرد و اعضای 
کرد دعوت  می شود،  برگزار  کشور  این  سفارت  در  به زودی  که  سمیناری  به  را  گروه  ایــن 

معاون حقوقی وزارت خارجه نوشت: از قبل به صراحت گفتیم که در صورت تصویب قطعنامه، پاسخ قاطع و فوری به آن خواهیم داد و سازمان 
انرژی اتمی آماده اجرای تصمیم متخذه در همان ساعت تصویب است.به گزارش خبرگزاری مهر، کاظم غریب آبادی، معاون حقوقی و بین 
الملل وزارت خارجه نوشت: ترجیح ایران، سیاست تعامل با آژانس است. سفر آقای گروسی نیز بر این اساس در فضایی مثبت و سازنده انجام 
شد و وی با دست خالی به وین برنگشت. علیرغم تاکید مدیرکل آژانس بر ضرورت عدم تخریب این فضای تعاملی و چندین نوبت گفتگوی 
وی با سه کشور اروپایی برای بازداشتن آنها از تقابل، اما این کشورها مسیر دیگری را در پیش گرفتند و در جای دبیرخانه آژانس نشستند 
و ژست مدعی به خود گرفتند.وی افزود: از قبل به صراحت گفتیم که در صورت تصویب قطعنامه، پاسخ قاطع و فوری به آن خواهیم داد و 
سازمان انرژی اتمی آماده اجرای تصمیم متخذه در همان ساعت تصویب است. این اقدام ایران، در واقع، پاسخی به رویکرد غیرسازنده این 

چند کشور و عدم توجه به حسن نیت ایران است.

وزارت امور خارجه و سازمان انرژی اتمی ایران با صدور بیانیه ای به قطعنامه مخرب شورای حکام واکنش نشان دادند.به گزارش خبرگزاری مهر، در 
بیانیه مشترک وزارت امور خارجه و سازمان انرژی اتمی ایران آمده است: در آخرین ساعات جلسه مورخ ۱ آذر ۱۴۰۳ شورای حکام آژانس بین المللی 
انرژی اتمی با فشار و اصرار سه کشور اروپایی و آمریکا و به رغم عدم حمایت حدود نیمی از دولت های عضو، قطعنامه ای غیر اجماعی در مورد برنامه 
صلح آمیز هسته ای ایران تصویب شد.این بیانیه می افزاید: سیاست اصولی جمهوری اسلامی ایران همواره مبتنی بر تعامل سازنده با آژانس بین المللی انرژی اتمی در چارچوب حقوق و تکالیف 
مصرح ذیل معاهده عدم اشاعه و موافقت نامه جامع پادمان بوده است.در این بیانیه آمده است: دولت چهاردهم بر مبنای همین سیاست از ابتدای تشکیل، ادامه و ارتقای همکاری ها با آژانس را 
با هدف حل و فصل موضوعات فی مابین در دستور کار خود قرار داده است.این بیانیه می افزاید: در چارچوب همین رویکرد اصولی، ایران از سفر مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی به تهران 

استقبال کرد و برنامه ریزی لازم برای فراهم کردن زمینه تعاملات بیشتر و موفقیت سفر را انجام داد.
وزارت امور خارجه و سازمان انرژی اتمی ایران در بیانیه خود تصریح کردند: سفر مدیرکل آژانس به ایران، دیدارهای وی با مقام های عالی جمهوری اسلامی ایران و بازدید از مجتمع های غنی سازی 

شهید دکتر علی محمدی و شهید مهندس احمدی روشن و مذاکرات صورت گرفته زمینه مناسبی برای تقویت تعاملات ایران و آژانس ایجاد نمود.

پاسخ ایران به قطعنامه شورای حکام؛راه اندازی سانتریفیوژهای 
پیشرفته

غریب آبادی:

ایران آماده اجرای تصمیم متخذه در همان ساعت تصویب 
قطعنامه است

عراقچی: رژیم صهیونی با چراغ سبز غربی ها جنایت می کند

ســفیر ایران: ایران آماده تعامل برای رسیدن به راه حل پایدار است
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گزیده خبرگزیده خبر رئیس اتاق مشــترک ایران و عراق مطرح کرد

ایران بازار صادراتی  با هدف ساماندهی  ایجاد کنسرسیوم های سه گانه در عراق 

رئیس اتاق مشــترک ایران و عراق، گفت: زمینه ســازی برای 
تشــکیل کنســرسیوم های ســه جانبه با حضور شــرکت های 
صاحــب برند از ایــران، عراق و یک کشــور ســوم با هدف 
ســاماندهی بازار صــادراتی در این کشــور، در اولویت اتاق 
مشــترک است.به گزارش ایســنا، یحیی آل اسحاق - رئیس 
اتاق مشــترک بازرگانی ایران و عراق - با اشــاره به اهمیت 
جلب افکار عمومی عراق نســبت به کالاهــای ایرانی، گفت: 
بــه دلیل تنوع بــالای محصولات ایرانی در بــازار عراق، باید 
صادرات به عراق با درایت و برنامه ریزی ســاماندهی شــود. 
شاه بیت این ســاماندهی حضور شرکت های بزرگ صاحب نام 
و برنــد ایران در عراق اســت.وی ادامه داد: متأســفانه هنوز 
برندهای شناخته شده ایران وارد بازار عراق نشده اند. اگر این 
اتفاق بیفتد دغدغه های مربوط به کیفیت و تعهد و تســهیل 
امور قابل حل است.آل اســحاق در توضیح دلیل عدم حضور 
برندهــای صاحب نام ایرانی در بازار عــراق، اظهار کرد: اوایل 
مســائل امنیتی مانع می شــد. اما دلایل دیگر هم مؤثرند؛ از 

جمله مشــکلات نظام ارزی و تعهــدات، حمل ونقل و گمرک. 
صاحبــان برند در شــرایط رکود هم بــازار داخلی خود را از 
دســت نداده اند، بنابراین ترجیح می دهند به جای مواجهه با 
این مشکلات با دردســر کمتری فعالیت کنند. البته اگر آتیه 
نگری داشته باشــند باید وارد بازارهای جدید شوند.مبادلات 
پیلــه وری میان ایــران و عراق باید محدود شــوداو با تأکید 
بر اینکه دولت باید با حل مشــکلات انگیــزه را برای حضور 
شــرکت های بزرگ در عراق فراهــم کند، ادامه داد: مبادلات 
مــرزی و پیله وری میان ایــران و عراق باید محدود شــوند.

آل اســحاق افزود: عارضه عدم حضور برندهای شناخته شــده 
در بــازار عراق دوطرفه اســت. یعنی تجار عــراقی هم هنوز 
ســامان نیافته اند. صاحب برندهای قدیــمی عراق عمدتاً در 
اردن و کشــورهای دیگر فعال هســتند. البتــه کم کم آن ها 
در حال بازگشــت به عراق هســتند. بنابراین اگــر بتوانیم به 
اصــطلاح زلف های صاحبان برند عراقی و ایرانی را به هم گره 
بزنیم این مشــکل برطرف خواهد شــد.ایجاد کنسرسیوم های 

سه گانه در عراق با هدف ساماندهی بازار صادراتی ایران او به 
برنامه اتاق مشــترک ایران و عراق برای نزدیک کردن هر چه 
بیشــتر شــرکت های بزرگ ایرانی و عراقی به هم اشاره کرد 
و گفت: اتاق مشــترک طرح کنســرسیومی را در عراق دنبال 
می کنــد. به این صورت که شــرکت های بزرگ خدمات فنی 
مهندسی و یا تولید کالای ایرانی با شرکت های بزرگ عراقی 
و یک شــریک تجاری معتبر از یک کشــور سوم کنسرسیوم 
ســه گانه ای ایجاد کنند. در این صورت، بسیاری از مشکلات 
مربوط به صادرات قابل حل اســت.رئیس اتاق مشترک ایران 
و عــراق، با بیــان اینکه نمی توانیم عراقی هــا را به زور برای 
خرید کالای ایــرانی مجاب کنیم، ادامــه داد: خریدار وقتی 
ببینــد کیفیت و خدمات بعد از خرید محصولات ایرانی بالاتر 
است حتماً آن را خریداری می کند. بنابراین باید تلاش کنیم 

شــرکت های شناخته شده وارد بازار عراق شوند.

راه رسیــدن بــه امنیت، از همــکاری اقتصادی اســت عضو 

هیــات نمایندگان اتــاق ایران، با تأکید بر اینکه اگر مســائل 
اقتصادی خود را با عراق حل کنیم خیلی از مســائل امنیتی 
ما نیز قابل حل اســت، افزود: رقبا و دشمنان ما این موضوع 
را می دانند و بــه همین دلیل با ابــزار اقتصادی می خواهند 
درگیر شــوند. می خواهنــد ما را از بازار عــراق دور کنند تا 
نفــوذ ما در عراق کم شــود. آن ها جنــگ اقتصادی را محور 
قــرار داده اند. اگر به این موضوع توجه نکرده و فقط شــرایط 
را نظامی و امنیتی ببینیم راه را اشتباه رفته ایم. بنابراین اگر 
به امنیت فکر می کنیم راه آن از همکاری اقتصادی اســت.آل 
اسحاق با اشــاره به اینکه عراق دومین مقصد صادراتی ایران 
اســت و کل صادرات ما به اروپــا یک پنجم صادرات به عراق 
نیســت، اظهار کرد: اما ایــن جایگاه را تا زمــانی می توانیم 
حفظ کنیم که رقبا و بازار عراق به درســتی بشــناسیم و به 
دنبال حل مشــکلات پیش آمده باشیــم.او ادامه داد: یادمان 
باشــد که ما سابقه تجارت با کشــورهای آسیای میانه را هم 
داریــم که به دلیــل بی توجهی این بازار را از دســت دادیم. 
در مــورد عراق هم این احتمال وجــود دارد. اما نباید اجازه 
دهیم این اتفاق رخ دهد.آل اســحاق افــزود: الان با رکودی 
که وجود دارد بازار داخلی کشــش بسیاری از تولیدات ما را 
ندارد. در تولید کاشی و ســرامیک، مصرف ما به اندازه نصف 
تولید ماســت و اگر ۵۰ درصــد این تولیدات صادر نشــوند 
کارخانه های ما ورشکست خواهند شــد. بنابراین اگر فعالین 
اقتصــادی می خواهند ادامه دهند، باید بازار جدید پیدا کنند 
و به جنگ مشــکلات اقتصادی بروند. دولت هم اگر به دنبال 
درامد بیشــتر اســت باید زمینــه را فراهــم کند.مانع تراشی 
تحریم هــا بــرای تجارت ایران و عراق تنها ۳۰ درصد اســت 
رئیس اتاق مشــترک ایران و عراق در گفت وگو با اتاق ایران،  
با اشاره به مشــکلات تحریم در تجارت خارجی، تأکید کرد: 
اثــر تحریم در تجارت ما با عراق بیش از ۳۰ درصد نیســت 
و ۷۰ درصــد دیگر موانع مربــوط به عوامل دیگــر از جمله 
کیفیت محصول، ایفای تعهدات، بازارشــناسی، رقابت پذیری 
و ... اســت. تحریم ها باعث شده نقل و انتقالات ارزی برای ما 
پنج درصد گران تر تمام شــود. اما این اثر آنچنانی به نســبت 
عوامل دیگری که اشــاره کردم ندارد.آل اســحاق ادامه داد: 
اگر نظامات بانکی، گمرک، مســائل ویزا، حمل ونقل، مســائل 
اجــرایی و پشــتوانه های حقوقی و سیاسی و ... به درســتی 
حل وفصل شــوند حجم تجارت مــا افزایش خواهد یافت. این 
عزم هم طرفینی اســت. یک سری مســائل مربوط به دولت 
ایــران و عراق و برخی مربــوط به نهادهــای تأثیرگذار مثل 
اتاق های بازرگانی و گمرک و ... اســت و یک بخش هم متأثر 
از انگیــزه خود فعالین اقتصادی اســت.او با اشــاره به حجم 
تجارت ۱۲ میلیارد دلاری ایران و عراق، تأکید کرد: با همین 
شــرایط موجود و استانداردها و نیازهای عراق امکان رسیدن 
به حجم تجــارت ۲۰ میلیارد دلاری با عراق وجود دارد. اگر 
فرصت هــای جدیــد و ابتــکارات جدیدی خلــق کنیم حتی 

تجارت دوجانبه ما تا ۳۰ میلیارد دلار نیز جای رشــد دارد.

در جلسه بررسی بودجه پیشنهادی سال ۱۴۰۴ بانک های دولتی

دستغیب: »شفافیت« شرط لازم 
برای اصلاحات اقتصادی است

در دومین روز از جلسات بررسی بودجه سال ۱۴۰۴ شرکتهای دولتی در دیوان محاسبات 
کشــور، پیشــنهادها، پیش فرض های بودجه ای ۵ بانک دولتی ملی ایران، سپه، صنعت و 
معدن، مســکن و کشاورزی شــامل اقلام درآمدی، هزینه ای، سرمایه گذاری، تخصیص 
منابع و نحوه برنامه ریزی مالی و توســعه ای مورد بحــث و بررسی قرار گرفت.به گزارش 
ایســنا به نقل از اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل دیوان محاســبات کشــور، در 
این جلســه که با حضور رئیس کل، معاونین فنی و حســابرسی، تعدادی از مستشاران و 
حسابرســان کل این نهاد نظارتی و همچنین مدیران عامل بانک های دولتی همراه بود، 
سید احمدرضا دستغیب با اشاره به فلسفه برپایی این جلسات در دیوان محاسبات، اظهار 
داشــت: براساس تبصره ۵ ماده ۱۸۲ آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی، نخستین 
سالی است که طبق حُکم قانون، این نهاد نظارتی در حوزه بودجه ریزی شرکت ها ورود 
نموده و نظرات و پیشــنهادهای اصلاحی و کارشــناسی خود را در این باره ارائه می کند.

دستغیب با بیان اینکه دیوان محاسبات فارغ از توجه به اقدامات پسینی، تمرکز بر نظارت 
پیشینی را نیز در دســتور کار خود قرار داده اســت، تاکید کرد: با توجه به اینکه مطلوب 
این نهاد نظارتی، حرکت از سمت تفریغ به سوی تدوین بودجه است، بنابراین برای اینکه 
بتوانیــم نمایندگان مجلس را در جریان بررسی لایحه بودجه ســال ۱۴۰۴، یاری نموده 
و به درکی واقع بینانه تر از شــرایط و همچنین تصمیم گیری صحیح برســانیم، در حوزه 
بودجه ریزی، ورود جدی داشــته ایم.رئیس کل دیوان محاســبات، با اشاره به اینکه توقع 
مردم از نهادهای نظارتی، ایجاد شفافیت در سازوکارهای عملکردی دستگاه ها و شرکت 
هاست، تصریح کرد: مسلماً مقصود از شــفاف سازی، دستاویز قرار دادن آن برای ترویج 
ناامیدی و سیاه نمایی، نبوده و نیست بلکه هدف این است که با ایجاد شفافیت و شناسایی 
نقایص و ضعف ها، در راستای اصلاحات اقتصادی و رفع مشکلات گام برداریم.وی با بیان 
اینکه باید همواره آثار تصمیمات نظام بانکی بر ذی نفع نهایی مدنظر سیاستگذاران قرار 
گیرد، خاطرنشان کرد: در مقوله واگذاری املاک و سهام بانک ها شاهد مشکلاتی مشابه با 
موضوع مولدسازی دارایی های دولت هستیم که عمده آنها در بحث عدم وجود جذابیت 
اقتصادی برای خریداران و فقدان مشــتری خلاصه می شود و لازم است تا برای رفع آن 
تدبیر اندیشید.دســتغیب، مفروضات واقعی را پیش شــرطی ضروری برای بودجه ریزی 
صحیح دانســت و گفت: این اطلاعات و آمار و ارقام دقیق است که منجر به تصویب یک 
قانون بودجه کارآمد خواهد شد؛ در غیر اینصورت، ارائه پیش فرض های غلط در فرآیند 
بودجه ریزی، جز انباشت احکام فاقد عملکرد و افزایش حجم ناترازی بانک ها، نتیجه ای 
به دنبال نخواهد داشت.بر اساس این گزارش، در این جلسه مدیران عامل ۵ بانک دولتی 
ملی ایران، ســپه، صنعت و معدن، مسکن و کشاورزی، با بیان نقطه نظرات و پیش بینی 
های بودجه ای خود برای سال ۱۴۰۴، درخصوص حل مسائل و معضلات موجود به بحث 

و تبادل نظر پرداختند.

ریزش ناگهانی اقتصاد منطقه یورو

شاخص مدیران خرید نشان می دهد که فعالیت تجاری منطقه یورو در ماه نوامبر به طور 
ناگهانی کاهش می یابد.به گزاش ایســنا، شــاخص مدیران خرید ترکیبی در منطقه یورو 
در نوامبر به پایین ترین ســطح ۱۰ ماهه ۴۸.۱ سقوط کرد. نظرسنجی در روز جمعه )۲۲ 
نوامبر( نشــان داد که فعالیت تجاری منطقه یورو در این ماه به طرز شگفت انگیزی بدتر 
شد زیرا صنعت خدمات این بلوک منقبض شد و تولید در رکود عمیق تر فرو رفت.شاخص 
اولیه ترکیبی مدیران خرید منطقه یورودر ماه نوامبر به پایین ترین ســطح ۱۰ ماهه خود 
یعنی ۴۸.۱ سقوط کرد. نظرسنجی رویترز هیچ تغییری را نسبت به ۵۰ اکتبر پیش بینی 
نکرده بود. برت کولین اقتصاددان ارشد منطقه در ING گفت شاخص مدیران خرید نوامبر 
زنگ هشدار دیگری برای سیاستگذاران منطقه یورو است که اقتصاد همچنان نشانه هایی 
از ضعف نشان می دهد.کسب وکار جدید برای تولید و برای خدمات در حال ضعیف شدن 
است، به ویژه سفارش های صادراتی به شدت کاهش یافته است زیرا اقتصاد منطقه یورو با 
تقاضای ضعیف خارج از کشور مقابله می کند.این داده ها بازده اوراق قرضه دولتی منطقه 
یورو را کاهش داد و یورو را به پایین ترین سطح خود در برابر دلار از دسامبر ۲۰۲۲ رساند 
زیرا سرمایه گذاران روی کاهش سریع تر نرخ از سوی بانک مرکزی اروپا شرط بندی کردند.

بانک مرکزی در سال جاری سه بار نرخ بهره را کاهش داده و به ۳.۲۵ درصد رسانده است. 
بازارهای پول انتظار کاهش یک چهارم واحدی دیگر در ماه آینده و کاهش ۱۲۵ واحدی 
دیگر در ســال آینده را دارند که نرخ اصلی را تا پایان سال ۲۰۲۵ به ۱.۷۵ درصد خواهد 
رساند.این نظرسنجی نشان داد که رکود اقتصادی در آلمان و فرانسه با سرعت بخشیدن به 
فعالیت های تجاری با سریع ترین نرخ از اوایل سال جاری کاهش یافته است.صنعت آلمان 
انتظار دارد تولید در سال ۲۰۲۴ کاهش ۳ درصدی داشته باشد که سومین سال کاهش 
اســت و هیچ بهبودی برای ســال ۲۰۲۵ وجود ندارد. اقتصاددانان در نظرسنجی رویترز 
اظهار کردند که تعرفه های تجاری پیشنهادی دونالد ترامپ، رئیس جمهور منتخب آمریکا، 

در سال های آینده تأثیر قابل توجهی بر اقتصاد منطقه یورو خواهد داشت.

طلای جهانی دلار را شکست داد

قیمت طلا در روز جمعه )۲۲ نوامبر( برای اولین بار در بیش از دو هفته گذشته از آستانه ۲۷۰۰ 
دلار آمریکا عبور کرد و در مسیر رسیدن به بزرگترین رشــد هفتگی خود در نزدیک به دو سال 
اخیــر بود، زیرا تقاضای امن بر قدرت دلار غلبــه کرد و انتظارات افول نرخ در آمریکا را کاهش 
داد.به گزارش ایسنا، طلا با ۱.۵ درصد افزایش به ۲۷۰۹ دلار و ۲۴ سنت در هر اونس رسید که 
بالاتریــن قیمت خود را از ۶ نوامبر تاکنون ثبت کرد. قیمت طلای آمریکا با ۱.۴ درصد افزایش 
به ۲۷۱۲ دلار و ۲۰ سنت رسید.کارشناسان اظهار کردند که تشدید درگیری روسیه و اوکراین 
به نظر می رســد که در حال گسترش به جنگ روسیه و ایالات متحده است و این قطعا جذابیت 
پناهــگاه امن کوتاه مدت را تقویــت می کند. طلا در این هفته بیش از ۵.۷ درصد افزایش یافته 
اســت که برای بهترین عملکرد هفتگی خود از مــارس ۲۰۲۳ و زمانی که موجی از بحران های 
بانکی بازارهای جهانی را تحت تاثیر قرار داد و تقاضا برای دارایی های مطمئن تر را افزایش داد، 
آماده اســت.افزایش قیمت طلا در هفته جاری به دلیل تشــدید بحران روسیه و اوکراین انجام 
شده است و قیمت ها را بیش از ۱۷۰ دلار از پایین ترین سطح دو ماهه پنج شنبه گذشته ۲۵۳۶ 
دلار و ۷۱ سنت افزایش داده است. شمش در دوره های تنش ژئوپلیتیکی، ریسک های اقتصادی 
و در محیطی با نرخ بهره پایین می درخشــد. افزایش قیمت طلا در روز جمعه ادامه یافت و این 
در شــرایطی اســت که دلار آمریکا به بالاترین حد خود در دو سال اخیر رسید و بیت کوین به 
اوج خود رسید.انتظارات برای کاهش نرخ بهره در ماه دســامبر فدرال رزرو آمریکا کاهش یافته 
است، به طوری که این احتمال اکنون به ۵۳ درصد رسیده است، که یک کاهش شدید از ۸۲.۵ 
درصد در هفته قبل اســت.برخی از سیاســتگذاران فدرال رزرو در این هفته ابراز نگرانی کردند 
که پیشــرفت تورم ممکن است متوقف شده باشــد و احتیاط کردند، در حالی که برخی دیگر 
بر لزوم ادامه کاهش نرخ بهره تاکید کردند. نتایج نشــان داد که با تغییر سیاســت های جاری و 
ریســک های تورمی ناشی از تعرفه های تجاری پیشنهادی دونالد ترامپ، رئیس جمهور منتخب 
آمریکا، چشم انداز طلا همچنان قوی باقی می ماند و تا اواسط دسامبر پیش بینی می شود ۲۷۵۰ 
دلار آمریکا آزمایش شــود.در بازار سایر فلزات ارزشــمند، نقره با ۱.۵ درصد افزایش به ۳۱.۲۴ 
دلار در هــر اونس رسید، پالادیوم با ۱.۴ درصــد کاهش به ۱۰۱۵.۰۰ دلار رسید، در حالی که 
پلاتین ۰.۶ درصد افزایش یافت و به ۹۶۴.۳۶ دلار رسید و هر ســه فلز در مسیر صعود هفتگی 
قرار داشــتند.طبق گزارش رویترز، تحلیلگران اظهار کردند که از نظر ما، قیمت پلاتین باید به 
طور قابل توجهی افزایش یابد، زیرا احتمالًا بازار برای ســومین ســال متوالی در سال ۲۰۲۵ با 

کسری مواجه خواهد شد.

ستاد توســعه فناوری های نانو و میکرو با همکاری سازمان توسعه همکاری های علمی و 
 Nano Japan فناورانه بین المللی، از اعزام هیات تجاری ایرانی به نمایشــگاه بین المللی
۲۰۲۵ حمایت می کند.به گزارش ایســنا، نمایشــگاه بین المللی نانوی ژاپن از ۲۹ تا ۳۱ 
ژانویــه ۲۰۲۵ )۹ تــا ۱۲ بهمن ۱۴۰۳( در مرکز نمایشــگاهی Tokyo Bigsight  – در 
کشور ژاپن برگزار می شود و حوزه های صنعتی مختلفی از جمله نانومواد، نانودستگاه ها، 
نانوســاختارها، اندازه گیری و آنالیز ساختارهای نانویی، همگرایی و کاربرد فناوری نانو در 
صنایع پیشرفته و محصولات کاربردی را پوشش می دهد.برنامه اعزام هیات تجاری ایرانی 
به نمایشــگاه بین المللی Nano Japan ۲۰۲۵ در قالب بازدید ۵ روزه برگزار می شــود 
و در این برنامه، خدماتی شــامل ویزا، اقامت در هتل و صبحانه، ترانســفر فرودگاهی و 
شهری، بلیت رفت و برگشت، بیمه مسافرتی، دو روز حضور در نمایشگاه با همراهی لیدر 
و مترجم، برگزاری نشســت های  B۲B با غرفه داران، یک روز گشــت علمی و صنعتی، 

یک روز گشــت شهری و … ارائه می شود.شــرکت در این بازدید برای عموم آزاد است، 
اما برای دریافت حمایت بلاعوض، شــرکت های علاقه مند باید دارای گواهی نانومقیاس و 
دانش بنیان باشند و رتبه دو ستاره و بالاتر را در باشگاه صادراتی شرکت های دانش بنیان 
کسب کرده باشــند. شــرکت های بدون گواهی رتبه در باشــگاه صادراتی شرکت های 
دانش بنیان می توانند نسبت به درخواســت ارزیابی فوری از طریق دبیرخانه اعزام اقدام 
کنند.هزینــه شــرکت در این برنامه برای عموم ۲۰۰۰ دلار بــعلاوه هزینه بلیت رفت و 
برگشــت هواپیما به ازای هر نفر است و ستاد نانو ۱۰۰۰ دلار از هزینه های سفر هر یک 
از نفرات شــرکت را برای شــرکت های دارای گواهی نانومقیاس تامین می کند. سازمان 
توسعه همکاری های علمی و فناورانه بین المللی نیز ۱۰۰۰ دلار از هزینه های سفر را برای 
شــرکت های دانش بنیان تامین می کند. به نقل از ستاد نانو، ظرفیت حمایتی هر سازمان 
دولتی حداکثر ۱۵ شرکت است و مهلت ثبت نام در این برنامه از اول آذر آغاز شده است

دو منبع آگاه اعلام کردند که نیسان موتور حدود ۱۰۰۰ شغل را در تایلند، حذف یا منتقل خواهد کرد زیرا تولید آن در جنوب شرق 
آسیا کاهش می یابد و این بخشی از برنامه کاهش نیروی کار جهانی است که اخیراً اعلام شده است.به گزارش ایسنا، این منابع اظهار 
کردند که نیسان قصد دارد تا حدی تولید را در کارخانه شماره یک تایلند، یکی از دو کارخانه مونتاژ خودرو در این کشور متوقف کند 
و تا سپتامبر سال آینده عملیات را در کارخانه شماره ۲ ادغام کند.سخنگوی نیسان از اظهار نظر در مورد کاهش مشاغل اجتناب کرد 
اما گفت که ادغام بخشی از کارخانه ها برای ارتقاء تجهیزات در حال انجام است و هیچ کارخانه ای در آنجا تعطیل نخواهد شد. این 
سخنگو گفت کارخانه شماره یک به عنوان سایت اصلی تولید ما در تایلند به فعالیت خود ادامه می دهد.این خودروساز ژاپنی در اوایل 
ماه جاری برنامه ای را برای کاهش ۹۰۰۰ شغل در سراسر جهان پس از انتشار درآمدهای بدتر از حد انتظار در نیم سال اعلام کرد. در ایالات متحده، حدود ۶ درصد از کارکنان 
محلی، با پذیرش بسته های بازنشستگی پیش از موعد، نیسان را تا پایان سال جاری ترک می کنند.طبق گزارش رویترز، فروش نیسان در تایلند در سال مالی گذشته منتهی به 

مارس ۳۰ درصد کاهش یافت و به حدود ۱۴ هزار دستگاه رسید. در حالی که خودروسازان ژاپنی، از جمله تویوتا و هوندا، سال ها بر بازار تایلند تسلط داشتند.

گروه خودروسازی سایپا در هفته دوم آذرماه عرضه محصولات خود را آغاز خواهد کرد.به گزارش ایسنا،  گروه خودروسازی 
سایپا در خصوص طرح فروشی که برای روزهای آینده دارد، اعلام کرد: بر اساس برنامه مدون عرضه محصولات تولیدی و 
در راستای امکان ثبت نام مشتریان جدید و همچنین تنظیم بازار، در هفته دوم آذرماه، از طریق سامانه فروش اینترنتی 
محصولات گروه خودروســازی ســایپا به آدرس https://saipa.iranecar.com فروش محصولات خود را آغاز می کند.بر 
اساس اعلام گروه خودرو سازی سایپا التهابات موجود در بازار گذرا و تحت تاثیر رفتار هیجانی است و مطمئنا این گروه به 

منظور تنظیم بازار تا پایان سال جاری فروش فوق العاده و پیش فروش انواع محصولات را خواهد داشت.

رنامه کاهش نیروی کار جهانی در جنوب شرق آسیا محقق شد؟

آغاز عرضه محصولات سایپا از هفته دوم آذرماه، خداحافظی نیسان با حدود ۱۰۰۰ شغل در تایلند
مشتریان جدید امکان ثبت نام خواهند داشت

اعزام هیات تجاری ایرانی به نمایشگاه نانو ژاپن ۲۰۲۵
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سپر دفاعی کشورها برای مقابله 
با آزار کودکان در اینترنت

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

کاردستی!!

ازهر دری خبری !!

فورد اورست رپتور با کیت بدنه آفرود رونمایی شد

شرکت AMP تایرز و شانا E اسپرت تایلند اخیراً تصاویری از شاسی بلند فورد اورست را منتشر کرده اند. آنچه روی بدنه اورست خودنمایی می کند عبارت 
رپتور روی پانل پشتی خودروست. AMP کیت خود را با در نظر گرفتن ویژگی های مشابه محصولات رسمی رپتور معرفی کرده هرچند ظاهر اورست برای 
اکثر آمریکایی ها شناخته شده نخواهد بود. اورست اگرچه از پلتفرم T6 فورد رنجر استفاده می کند اما در آمریکا عرضه نمی شود. این شاسی بلند دیزلی فقط 
در کشورهای استرالیا، ویتنام، فیلیپین، هند و… ارائه شده است. طراحان فورد اورست رپتور تمامی سعی خود را کرده اند تا این شاسی بلند خشن شبیه 
دیگر محصولات رپتور باشد. به نظر می رسد شانا E اسپرت به فکر تولید انبوه این کیت است و قبلًا نیز تصاویر متنوعی از کیت های دیگر خود را منتشر 
کرده و بنابراین احتمال عرضه آن نیز وجود خواهد داشت. سپر جلوی جدید به همراه لاستیک های بزرگ و سیستم تعلیق گیراتر باعث می شوند اورست 
توانایی آفرود قابل توجهی داشته باشد. باید گفت شانا E اسپرت شاسی بلندها و وانت های زیادی را ارتقا داده هرچند به نظر می رسد تمرکز خاصی روی 

محصولات فورد داشته باشد چراکه قبلًا پروژه های تیونینگ F-150 و رنجر را نیز معرفی کرده است.

نویر به رکورد کاسیاس رسید

پیشنهاد

چهره روز

گلف روی باروت

ساموئل ال. جکسون
ســاموئل لروی جکســون، بازیگــر و تهیه کننده 
آمریکایی که در سال 1۹۴۸ در شهر واشنگتن متولد 
شــد و توانست در ۲۴ سالگی فعالیت هنری خود را 
آغاز کند. جکســون تابه امروز در بیش از 100 فیلم 
سینمایی به ایفای نقش پرداخته که این موضوع او 
را به یکی از ســودآورترین بازیگران هالیوود تبدیل 
کرده است. او با نقش آفرینی در فیلم هایی مانند جان 
سخت ۳ و زمانی برای کشــتن توانست به شهرت 
جهانی دست پیدا کند ولی بدون شک بهترین فیلم 
ســینمایی با حضور او فیلم Pulp Fiction به شــمار 
مــی رود. او برای ایفای نقش در این فیلم توانســت 
نامزد کسب جایزه اسکار بهترین بازیگر نقش مکمل 
مرد شــود ولی درنهایت دستش از این جایزه کوتاه 
ماند. او در ســال های اخیر نقش هایی نسبتا کوتاه 
را در فیلم های جهان ســینمایی مارول بازی کرده 
و آخرین هنرنمایی او در سینما به فیلم Hitman's Wife's Bodyguard مربوط می شود. ساموئل ال جکسون قرار 
است در سال ۲0۲۲ اسکار افتخاری خود به پاس یک عمر فعالیت هنری را دریافت کند. پس از ترور مارتین 
لوتر کینگ در سال 1۹6۸، جکسون به عنوان یک راهنما در مراسم خاکسپاری او شرکت کرد.او پس از آن به 
ممفیس رفت تا در یک راهپیمایی برای حقوق برابر شرکت کند. جکسون در یک مصاحبه با مجلهٔ پارید فاش 
کرد که »من به خاطر ترور عصبانی بودم، اما این موضوع مرا شوکه نکرده بود. من می دانستم که تغییر، بهای 
متفاوتی خواهد داشت؛ نه اعتصاب و نه همزیستی مسالمت آمیز«.در سال 1۹6۹، جکسون به همراه تعدادی 
از دانش آموزان، اعضای هیئت مدیرهٔ کالج مورهاوس )شامل یکی از نزدیکان مارتین لوتر کینگ سینیور( را 
در محوطهٔ دانشــگاه به گروگان گرفتند و خواستار اصلاح برنامهٔ آموزشی و ساختار مدیریتی دانشگاه شدند.

این دانشگاه در نهایت تغییر سیاست ها را پذیرفت، اما جکسون به اقدام به گروگان گیری غیرقانونی متهم و 
در نهایت به ارتکاب جنایت درجه دوم محکوم شد.جکسون پس از آن به خاطر سوابق جنایی و فعالیت های 
خود، برای دو سال از تحصیل تعلیق شد. او بعداً در سال 1۹۷۲ به کالج برگشت تا مدرک لیسانس هنر خود 
در رشتهٔ نمایش درام را دریافت کند.در زمان تعلیق، جکسون به عنوان یک مددکار اجتماعی در لس آنجلس 
مشغول به کار شد.جکسون تصمیم گرفت که به آتلانتا برگردد و در آن جا با کوام تور، اچ. رپ براون و افراد 
دیگری که در جنبش قدرت سیاه پوست ها فعالیت می کردند، ملاقات کرد.او در مصاحبهٔ خود با مجلهٔ پارید 
گفت که با فعالیتش در جنبش احساس توانمندی می کرد، به خصوص، زمانی که این گروه شروع به خریداری 

اسلحه کرد.با این حال، پیش از آنکه جکسون در مبارزات مسلحانهٔ خاصی درگیر شود، 

فرهنگ

تحقیقات محققان کشــور نشــان می دهد استفاده از 
نانو حامل دارورســان می تواند به عنوان حامل دارویی 
برای عبور از ســد خونی-مغزی برای بیماران مبتلا به 
سرطان مورد استفاده قرار گیرد.به گزارش خبرگزاری 
مهر به نقل از بنیاد علم ایران، نسیم شادمانی پاسکیابی 
از محققان ایــن طرح با بیان اینکه این پروژه با عنوان 
»تهیه و ارزیابــی ii-iiiii و ii-iiii نانوذرات 
مزوحفره سیلیکا به عنوان نانوحامل دارورسان جهت 
عبور متوتروکسات از سد خونی-مغزی« در قالب طرح 
پسادکتری اجرایی شده است، گفت: از گذشته تاکنون، 
درمان کارآمد غیر تهاجمی تومورهای مغزی به علت 
دسترسی اندک بسیاری از ترکیبات دارویی به سیستم 
اعصاب مرکزی در نتیجه وجود ســد خونی- مغزی، 
یکی از مشکلات چالش برانگیز در انتقال دارو بوده است 
که برای غلبه بر این مشکل و دارورسانی مؤثر به مغز، 
محققان، راهکارهای مختلفی را مطرح کرده اند.وی یکی 
از مهمترین راهکارهای آن را استفاده از نانوذرات به عنوان حامل های دارویی دانست و اظهار کرد: به همین منظور 
از طیف وسیعی از نانوذرات، نانوذرات پلیمری، لیپوزوم ها و میسل ها گرفته تا دندریمرها، نانوژل ها و نانوامولسیون ها 
استفاده شده است.شادمانی ادامه داد: در این بین سیلیکا در دسته ترکیباتی است که در طبیعت به وفور پیدا می شود 
و با ظهور نانوتکنولوژی، این ترکیب، مورد توجه قرار گرفته است. اخیراً نانوذرات سیلیکائی مزوحفره، جزء مواد نانو 
حفره بسیار مناسب به عنوان حامل های دارویی قرار گرفته اند. این محقق ادامه داد: امروزه استفاده از نانوذرات سیلیکایی 
مزوحفره به علت ویژگی های خاص آنها از جمله تهیه راحت، اندازه ذره ای و قطر منافذ مناسب و همچنین زیست 
سازگاری در دارورسانی به بافت ها و سلول های سرطانی در درمان ها، مورد استقبال قرار گرفته است. بر این اساس در 
این تحقیق، نانوذرات سیلیکایی حفره عامل دار نشده و عامل دار شده، سنتز و میزان پتانسیل آنها به عنوان نانوحامل در 

دارورسانی کنترل شده به مغز و عبور از سد خونی- مغزی بررسی شد.

توسط محقق حوزه داروسازی انجام شد؛

استفاده از نانو حامل دارورسان برای کاهش 
عوارض داروهای ضدسرطان

info@sobh-eqtesad.ir

www.sobh-eqtesad.ir

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

گلف روی باروت دومین کتاب آیدا مرادی آهنی بعد از مجموعه 
داستان پونز روی دم گربه، رمانی با داستانی معمایی است درباره 
زنی جوان که بعد از ملاقات با حامی نواح پور، درگیر یک سری 
بازیهای خطرناک می شود و درست زمانی که تصمیم می گیرد 
ایــن مرد و اتفاقات پیرامونش را فراموش کند، آشــنایی با پدر 
حامی، او را وارد مســیر جدیدی می کند.راوی گلف روی باروت 
خانم ســام است، زن تنهایی که پدر و مادر و شوهرش خارج از 
کشور هستند، هیچ دوستی ندارد و می خواهد یک بیزینس منِ 
درجه یک شــود. خانم ســام داســتانش را با دو صدا و ضمیر 
مختلــف، یکی صدای خودش با ضمیر اول شــخص و دیگری 
صدای درونی با دوم شــخص که اغلب خطاب به خود اوست و 
به مرور این دو تبدیل به ما می شوند، روایت می کند.انظر زمانی، 
داستان در سه دوره مختلف اتفاق افتاده است که بدون داشتن 
یک توالی مرتب روایت می شــوند: دوره سه ماهه آشنایی خانم سام با حامی و حواشی پیرامون این آدم، سفر دریایی 
که خانم سام با نبی نواح پور ملاقات می کند و زمان حال که راوی ضمن تحلیل هر آنچه که اتفاق افتاده، نتیجه خیلی 
از کارهایش را می بیند. در حین این روایت ها بخشی از گذشته این سه نفر هم معلوم می شود.درباره گلف روی باروت

گلف روی باروت با معمای ناپدید شدن یک فرد شروع می شود و فصل به فصل خواننده را مشتاق به خواندن و علاقه مند 
بــه ســردرآوردن  از ماجرا می کند. با مطالعه این کتاب، می توانید روایت زنــی را بخوانید که به خاطر عجول بودن و 
لجبازی هایش شکســت هایی را تجربه می کند؛ هر چند که باعث می شوند به هویت تازه ای از خودش برسد. داستان 
آدمی را بخوانید که از یک دیدار تصادفی ساده، بازی پیچیده ای را آغاز می کند. یا داستان یک اعتقاد که دلیلی برای 
بزرگترین شکســت یک مرد می شود.ممنونم از خانم آیدا مرادی آهنی به خاطر نوشتن رمانی که به نظر من یک سر 
و گردن از داســتان های ایرانی که طی این چند سال خواندم، بالاتر است.به جرأت می توانم بگویم که این کتاب تمام 
ویژگی های یک داستان خواندنی را دارد: سوژه ای متفاوت درباره فساد پول و قدرت، شخصیت پردازی قوی، تنوع مکانی 
شامل خانه و باغ و سفارت روسیه تا درون کشتی و کشورهای ایتالیا و لبنان.یکی دیگر از مواردی که کتاب را علی رغم 
حجم زیادش خواندنی تر می کند، تشبیهات جالب و خلاقانه ای است که نویسنده در جای جای داستانش آورده است؛ 

مانند این چند تشبیه که شخصا آن ها را بسیار می پسندم:

سنگربان بایرن مونیخ با کلین شیت در دیدار برگشت برابر لاتزیو به رکورد ایکر کاسیاس رسید.به گزارش ایسنا، بایرن مونیخ در دیدار برگشت دور یک هشتم نهایی لیگ 
قهرمانان اروپا برابر لاتزیو نمایش بسیار خوبی داشت و توانست با سه گل به پیروزی دست پیدا کند و مقتدرانه راهی دور بعد شود.مانوئل نویر با بسته نگه داشتن دروازه اش 
در ورزشگاه آلیانس توانست به رکورد ایکر کاسیاس اسپانیایی برسد.به نوشته شبکه Opta، مانوئل نویر در صدوسی وششمین بازی اش پنجاه وهفتمین کلین شیت خود را 
در لیگ قهرمانان اروپا به ثبت رساند تا به رکورد ایکر کاسیاس برسد که در صدر فهرست دروازه بان هایی قرار داشت که بیشترین کلین شیت را در تاریخ لیگ قهرمانان 
اروپا به نام خود به ثبت رسانده اند.البته ایکر کاسیاس در 1۷۷ بازی موفق به ثبت 5۷ کلین شیت شد این در حالی است که نویر در 1۳6 بازی این رکورد را به ثبت رساند.

در جایگاه سوم هم بوفون ایستاده است که توانست 5۲ کلین شیت را به ثبت برساند.

برخی کشورهای دنیا سعی دارند با وضع قوانین مختلف، نسل جوان را از آسیب 
های شبکه های اجتماعی و سودجویی مدیران آنها حفظ کنند دولتها در این راه 
به قانونگذاری و جریمه های کلان نیز متوسل شده اند.به گزارش خبرنگار مهر، 
کودکان مانند لوح های سفیدی هستند که از هرچیز و هرکسی الهام می گیرند 
و هــر چیزی را می توان در ذهن آنها هک کرد. این امر در عصری که ارتباطات 
از دوســتی های کودکانه در کوچه و مدرسه فراتر رفته، پررنگ تر است. سینما، 
تلویزیون، رســانه های اجتماعی مختلف، پلتفرم های پخش محتوا همه بر این 
ذهن های پاک تأثیر می گذارند. این درحالی اســت آنها به یکی از اهداف اصلی 
شرکت های فناوری بزرگی تبدیل شده اند که با الگوریتم های مختلف سعی در 
جــذب مخاطب دارند و چه مخاطبی بهتر از کــودکان تاثیرپذیر که به راحتی 
به محصولات آنها معتاد می شــوند.در حقیقت شرکت های بزرگ با این کار به 
قیمت تخریب روحیه کودکان و نوجوانان، سود مالی خود را تضمین می کنند. 
این شــبکه ها تا آنجا برای درآمدزایی از کودکان پیش رفته اند که آســیب به 
این قشــر را نادیده گرفتند و همچنــان الگوریتم های تهاجمی تری برای جلب 
توجــه و جمع آوری داده های آنها ارائه کردند.طبق تحقیق دانشــگاه هاروارد، 
شبکه های اجتماعی در ســال ۲0۲۲ میلادی از بخش تبلیغات برای افراد زیر 
ســن قانونی در آمریکا در مجموع 11 میلیارد دلار درآمد داشــتند. کودکان و 
نوجوانانی که به مدرسه می روند، احتمالاً می توانند تبلیغات را تشخیص دهند اما 
هنگامیکه این تبلیغات در شبکه های اجتماعی مورد اعتماد قرار داده می شود، 
اینفلوئنســرها آن را ترویج می کنند یا در کنار محتوای شــخصی سازی شده 
نمایش داده می شود، این گروه سنی نمی توانند در برابر تبلیغات مقاومت کنند.

در همین راستا کشورهای مختلف و همچنین آمریکا که خانه این شرکت های 
ســودجو است، تصمیم گرفتند روح و روان نسل جدید را نجات دهند.آنچه در 
زیر می خوانید بخشی از اقداماتی است که سال گذشته برای نجات نسل جدید 
از شــرکت های سودجو انجام شده اســت:آمریکا پرچمدار قوانین محافظت از 
کودکان در شبکه های اجتماعی یوتا نخستین ایالت آمریکا بود که قانونی جدید 
برای محدود کردن شیوه استفاده کودکان از شبکه های اجتماعی اجرایی کرد. 
اسپنسر کاکس فرماندار جمهوریخواه این ایالت دو دستور اجرایی را در فروردین 
ماه سال گذشته امضا کرد که طبق آن کودکان قبل از عضویت در پلتفرم هایی 
مانند تیک تاک و اینســتاگرام نیازمند رضایت والدین هستند با امضای کاکس 
دو لایحه مذکور به قوانینی تبدیل شده اند که اجازه نمی دهند کودکان زیر 1۸ 
سال بین ساعت ۲۲:۳0 شب تا 6:۳0 صبح از شبکه های اجتماعی استفاده کنند 
همچنین پلتفرم های اجتماعی در این ایالت باید ســن کاربران را احراز کنند.

علاوه بر آن ایالت اوهایو برای حفاظت از کودکان، قانونی را تصویب کرد که طبق 
آن کودکان برای اســتفاده از شبکه های اجتماعی به رضایت والدین نیاز دارند. 
اوهایو این اقدام را به عنوان راهی برای حفاظت از ســلامت ذهنی کودکان ارائه 
کرده بود. قانون ایالت اوهایو شبکه های اجتماعی را ملزم می کند تا دستورالعمل 
حریم خصوصی پلتفرم شأن را برای والدین فراهم کنند تا خانواده ها بدانند در 
پروفایل فرزندشان چه محتوایی سانسور یا بازبینی شود.همچنین لایحه ای در 
ایالت فلوریدا آمریکا تصویب شد که یکی از سختگیرانه ترین ممنوعیت ها برای 
استفاده افراد زیر سن قانونی از شبکه های اجتماعی را وضع کرد. لایحه مذکور 
پلتفرم های اجتماعی را ملزم می کند حســاب های کاربران کمتر از 1۷ سال را 
حذف و از یک سیســتم احراز هویت طرف ثالث برای بررسی افراد زیر سن 1۷ 
سال استفاده کنند. براساس لایحه مذکور شــرکت های فناوری باید داده های 
خصوصی جمع آوری شــده از حســاب های حذف شده را برای همیشه از بین 
ببرند و در صورتیکه این کار را انجام ندهند والدین می توانند از آنها شکایت کنند.

ایالت کالیفرنیا نیز لایحه های »حفاظت از جوانان در مقابل اعتیاد به شبکه های 
اجتماعــی« و »حریم خصوصی داده های کودکان کالیفرنیا« را برای حفاظت از 
کودکان در مقابل اعتیاد به شبکه اجتماعی و حفظ حریم خصوصی داده ها ارائه 
کرد. قانون پیشــنهادی مبتنی بر لایحه ایمنی کودک همین ایالت اســت که 
قرار بود از ســال ۲0۲۴ میلادی اجرا شــود اما اکنون متوقف شده است.لایحه 
»حفاظت از جوانان در مقابل اعتیاد به شبکه های اجتماعی« به والدین اختیار 
می دهد الگوریتم های اعتیادآور فیدهای )feed( کانال های اجتماعی فرزندانشان 
را حذف کنند. لایحه مذکور در صورت تصویب به والدین کودکان زیر 1۸ سال 
اجــازه می دهد بین فیدها الگوریتمی پیش فرض )کــه برای ایجاد اعتیادهای 
ســودآور طراحی شده اند( و فید مبتنی بر زمان ثبت پست که کمتر به ایجاد 
عادت منجر می شود، انتخاب کنند. همچنین والدین می توانند تمام نوتیفیکیشن 
های شبکه های اجتماعی را مسدود کنند و اجازه ندهند فرزندانشان شب هنگام 

و در ساعات مدرسه به این پلتفرم ها دسترسی یابند.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳00 میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
1000 واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲00 هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، 1۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
1۴0۲ بنیاد تنها ۲5 درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال 1۴0۲ تاکنون تنها ۲5 درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲5 درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X۸ دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X۸ شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X۸ با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود 150 کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود 1۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال 1۹0۸ برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها 1۷0 کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال 1۹66 زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن 6 سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
1۹۸۸ فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲00۲(، پنجاه قرار اول )۲00۴(، کلیک )۲006( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲00۸(، قصه های وقت خواب )۲00۸(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال 1۹۹0 تا 1۹۹5، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲0۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴۸0 میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳50 میلیون دلار امضا کرد.]1[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
1۴0۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره 6 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره 1105۲0 مالیات موضوع بند )ز( تبصره 6 قانون بودجه سال 1۴0۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره 11051۸ و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره 110۴1۸ جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل 50 درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره 6 قانون بودجه 1۴01 مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر 6 ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد
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ملی پوش قایقرانی گفت: هیچ تیم آسیایی به نیمه نهایی المپیک صعود نکرد و همه حریفانم در مقدماتی، قهرمان جهان و المپیک بودند.به گزارش ایسنا، علی آقا 
میرزایی پس از اینکه به نیمه نهایی المپیک پاریس نرسید، بیان کرد: متاسفانه نتوانستم به نیمه نهایی صعود کنم اما همه تلاشم را کردم. حریفان قدری با من بودند. 
مقدماتی خیلی سختی داشتم. همه حریفانم قهرمان جهان و المپیک بودند. یعنی سخت ترین گروه مقدماتی بود. در یک چهارم نهایی هم تمام تلاشم را کردم. 
حریف آمریکایی قهرمان زیر ۲۳ سال جهان بود. فرانسوی که من را گرفت نقره المپیک دارد. در هر صورت من جنگیدم اما مشکل اینجا است که ما با دست خالی 
باید با حریفانی مثل اسپانیا، مجرستان و آلمان بجنگیم.آقامیرزایی در پایان درباره شرایط تیم های آسیایی در المپیک پاریس گفت: من امروز همه آسیایی ها را گرفتم، 
حریف چینی که دوره قبل ششم المپیک شد را گرفتم، حریف ازبک هم هشتم شد. کره و ژاپن هم که اصلا به المپیک صعود نکردند. قزاقستانی هم حذف شد؛ پس 
می بینیم که هیچ تیم آسیایی به نیمه نهایی صعود نکرد. تیم های اروپایی واقعا خوب کار می کنند. دیروز در ۲ نفره و ۴ نفره پشت هم رکوردهای دنیا را زدند. ما واقعا 

نیاز به حمایت بیش تری داریم. در واقع ما با شمشیر داریم می رویم به جنگ توپ و تانک. واقعا شرایط سخت است.

آقامیرزایی: با دست خالی باید با اروپایی ها رقابت کنم
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مسی در اینترمیامی می ماند
مالک باشگاه اینترمیامی تاکید کرد هدف اصلی این باشگاه تمدید قراردادش با مسی است. به گزارش ایسنا، لیونل مسی بعد از جدایی پاری سن ژرمن 
با وجود پیشنهادهای خوبی که داشت تصمیم گرفت راهی اینترمیامی شود. مسی دو جام در اینترمیامی به دست آورده است. جام اول او لیگزکاپ 
بود که سال ۲۰۲۳ با قهرمانی اینترمیامی همراه شد. جام دوم مسی هم ساپورترز شیلد است که مسی به تازگی آن را به دست آورد. باشگاه آمریکایی 
از عملکرد ستاره آرژانتینی بسیار راضی و به دنبال تمدید قرارداد با اوست. خورخه ماسی، مالک باشگاه اینترمیامی، در واکنش به تمدید قرارداد 
لیونل مسی گفت: من و مسی قطعا درباره آینده و تمدید قرارداد صحبت خواهیم کرد و اولویت باشگاه این است که قرارداد این بازیکن تمدید 
شود. پیش بینی قطعی من این است که سال ۲۰۲۶ ورزشگاه جدید ما افتتاح خواهد شد. مسی در این ورزشگاه با شماره ۱۰ به میدان می رود

ورزشی


